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ABSTRACT

The objective of this research was the utilization of laser induced breakdown 

spectroscopy (LIBS) technique in  investigation of  elements  in  three  different 

 XI



kinds of gasoline. Q-switched-Nd: YAG Laser with 10 (ns) pulse duration, 23.4 

(mJ) energy per pulse, 0.5 Hz repetition rate was used and focused on the sample 

to achieve high power density leads to very high temperature in the focal volume 

and then undergo a number of reactions resulting in formation of a plasma for 

the sample with discrete emission lines which represent fingerprints of the atoms 

and ions constitute the sample.  A spectrometer  connected to PC was used to 
 XII



collect  and record the emission spectra of  the samples  plasma.  The recorded 

spectra  were  processed  by  subtracting  the  dark  current,  pumping  flashlamp 

spectra and background radiation. The elements were identified from the emitted 

lines  after  referring  to  the  atomic  spectra  database.  A comparison  was  done 

between the sample contents. The results showed that there are elements found 

 XIII



in all the three samples with different amounts while there are some elements 

that not found in all the three kinds of gasoline.
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المستخلص

 المسييتحث الكهربييائي النههيييار مطيافييية تقنية استخدام هو البحث هذا من الهدف

 الجييازولين. ميين مختلفيية عينييات ثلث  فييى الموجييودة العناصر لستكشاف بالليزر

 XVI



 مقداره نهبضة بزمن النبضي المفتاحي التشغيل ذي النيوديميوم- ياق ليزر استخدم

 0.5 مقييدارها بتكرارييية جييول) و  (ملييي23.4 مقدارها نهبضة وبطاقة ثانهية  نهانهو10

 الييى تؤدى عالية قدرة كثافة على للحصول العينة على الليزر حزمة هيرتز. جمعت

 تفيياعلت عييدة تحصل عندها الحزمة بؤرة عند الجزيئات حرارة درجات فى ارتفاع

 بصييمة تمثييل مميييزة طيفييية إنهبعاث  خطوط لها العينة من البلزما تكون الى تؤدى

 بجهيياز مربييوط مطياف جهاز للعينة. استخدم المكونهة واليونهات الذرات بها تعرف
 XVII



 ميين للتخلييص اسبيكتراسييويت برنهامييج عبر ومعالجتها النهبعاثات لتسجيل الحاسب

 الوسييط ميين الشعييعاع و الظلم وتيييار الليييزر ضييخ فييى المستخدم المصباح طيف

 الطيفييية الخطييوط بواسييطة عينيية كييل فييى الموجودة العناصر تحديد المحيط. تم

 اليونهييات. و للييذرات الذرييية الطياف بيانهات قاعدة الى الرجوع بعد وذلك المنبعثة

 المكونهييات بعييض هنالييك ان النتائج عينة. اوضحت كل محتويات بين المقارنهة تمت
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 ل المكونهيات بعيض ان حيين فيى متفاوتية بكميات الثلث  العينات كل فى موجودة

العينات.  كل فى توجد
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